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Vážení přátelé, 

  

 letošní jaro nám zkazil strašák COVID. 

Přišel nečekán, nezván, nevítán a nepříjemně 

zasáhl do života nás všech. Naštěstí v 

převážné většině ne formou nemoci, ale 

formou omezení volného pohybu a setkávání 

se. Náhlá epidemie vše jakoby zpomalila, 

omezila nebo zrušila naše aktivity a zahnala 

nás do našich domovů. A najednou mnohé, 

co bylo předtím důležité a nedokázali jsme si 

bez toho představit svůj život, ztratilo na 

významu.  

 I my starostové jsme na obcích museli začít fungovat jinak. Místo běžných starostenských starostí 

jsme řešili roušky, dezinfekci, zajišťovali potřeby našich seniorů, přijímali informace k nouzovým 

opatřením, snažili se je přebrat a smysluplně předat našim občanům. A krátce na to jsme začali 

přepočítávat obecní rozpočty, které nastupující pokles ekonomiky stlačil nemilosrdně dolů. Řešili jsme ale 

i své domácí starosti, v rámci rodin se snažili ochránit naše babičky a dědečky, pokoušeli se zvládat 

domácí výuku dětí, takže po neběžných starostech na obci jsme řešili neběžné starosti doma.  

 Nyní se vše pomalu vrací do normálu. Počty onemocnění v naší zemi naštěstí nedosahují takových 

čísel, jako je tomu v nejhůře zasažených zemích. Přesto si před koronavirem nemůžeme být zcela jistí, a 

nedá se přesně určit, jaký bude jeho další vývoj. Zřejmě se s ním ale budeme muset naučit žít.  

Třeba nás však něco naučí i on. Možná si začneme vážit mnoha věcí, které jsme dřív nevnímali a brali jsme 

je jako samozřejmé. Připomeneme si význam rodinné pospolitosti. Zvolníme tempo a uvědomíme si, jak 

je důležité zastavení, odpočinek, duševní i tělesné zdraví.  

 Možná je koronavirus jen dalším pokusem planety vrátit svět do normálních kolejí. Takový zvednutý 

prst: „Člověče, zastav se, chceš-li přežít, a uvědom si, kde je tvoje místo…“ Lidstvo pandemii koronaviru 

nakonec překoná, ale bylo by dobré, kdyby to, co se lidé za doby pandemie naučí, na světě zůstalo. 

 

Přeji Vám pevné zdraví a stálou radost ze života. 

 

 

 

Zuzana Tvrzníková, starostka obce Zámrsk, místopředsedkyně krajského předsednictva SMS ČR  
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Hejtman Pardubického kraje Martin Netolický 

TŘI OTÁZKY PRO HEJTMANA PARDUBICKÉHO KRAJE 

Pane hejtmane, máme za sebou těžké období související s 

pandemií koronaviru. Jak s odstupem hodnotíte situaci v našem 

kraji? 

 Jednalo se o zcela novou situaci, kterou nikdo z nás nezažil. 

V minulosti jsme řešili povodně, ptačí chřipku, africký mor prasat a 

samozřejmě běžné chřipkové epidemie. Koronavirová pandemie a 

její rozměr však nemá v novodobé historii žádný srovnatelný 

příklad. Proto bylo nutné většinu procesů tvořit zcela od začátku. 

Za velmi důležité považuji, že se nám ve spolupráci s dobrovolnými 

hasiči a starosty obcí podařilo nastavit distribuční systém, který se osvědčil a fungoval na výbornou. Hasiči 

pracovali ve dne i v noci, a to často bez včasně avizovaných zásilek od státu. Zvláště v prvních dnech to 

bylo velmi složité. Jsem také rád za komunikaci se starosty, a to nejen obcí s rozšířenou působností. 

Myslím, že všichni v samosprávách dělali maximum, ať už organizací šití roušek, sháněním dezinfekce či 

osobních ochranných prostředků. Samozřejmě je potřeba poděkovat všem lékařům, zdravotním sestrám, 

ale i dalším profesím jako jsou řidiči, prodavačky, jelikož i díky nim bylo možné udržet základní služby. 

 

V souvislosti s pandemií se hlasitě hovoří také o ekonomických dopadech na obce a kraje. Jak se s tím 

vyrovnává Pardubický kraj? 

 My jsme opakovaně avizovali, že investiční činnost Pardubického kraje nebude utlumována, 

protože jen tak můžeme pomoci nastartování české ekonomiky. Proto pokračujeme ve stavbě či přípravě 

důležitých investic do centrálních urgentních příjmů v Ústí nad Orlicí a Pardubicích, ale také nové budovy 

Nemocnice následné péče v Moravské Třebové, rekonstrukce Winternitzových mlýnů v Pardubicích či 

modernizací celé řady silnic. Bohužel se však kromě výpadků ve výběru daní musíme potýkat i s 

rozhodnutími vlády v rámci takzvaného kompenzačního bonusu. Rozumím argumentaci, že připravený 

způsob byl nejrychlejší možnou cestou, jak prostředky vyplatit, ale považuji za správné, aby takto zásadní 

rozhodnutí bylo komunikováno s kraji a obcemi, jelikož se jich přímo dotýká. Pokud nebude nalezena 

jednoduchá cesta, jak prostředky do území vrátit, bude to znamenat pro řadu obcí zastavení investiční 

činnosti a tím i zpomalení návratu hospodářství do předkoronavirové úrovně. 

 

Jak se kraj připravuje na případnou druhou vlnu, o které se hovoří? 

 Průběžně jsme si vytvářeli rezervu pro případ akutní potřeby uvolnění ochranných prostředků. Nyní 

máme v krajské rezervě přes 90 tisíc respirátorů FFP2, 300 tisíc ústenek a vinylových rukavic. Dále pak 

máme na skladě ochranné brýle, návleky na obuv či jednorázové ochranné obleky. Kromě toho jsme již 

vytvořili téměř 2 800 akutních balíčků, které slouží jako celotělová ochrana pro případ výskytu nákazy v 

některém z našich zařízení. Jsem proto přesvědčený, že máme materiál pro případnou druhou vlnu v 

dostatečném množství. 

 Proti tomu jsme bohužel svědky plýtvání ochrannými prostředky ministerstvem zdravotnictví. 

Přímo řízené organizace dostávají pomůcky, které v takovém množství nepotřebují a kraje a krajské 

nemocnice od nouzového stavu nic. Vrcholem všeho je distribuce více jak milionu ústenek a 16 tisíc 

ochranných obleků pro Hamzovu léčebnu v Luži. I podle informace přímo ze zařízení se jedná o množství, 

které není možné upotřebit ani v řádu let. Navíc overaly prakticky pro svoji činnost léčebna nepotřebuje. 

Proti tomu naše krajské nemocnice neobdržely ani roušku. Toto jsou věci, kterým nerozumím. Jsem 

přesvědčen, že pokud je nyní přebytek určitého materiálu, tak by měl být uložen ve Správě státních 

hmotných rezerv či distribuován na kraje a obce či do všech zdravotnických zařízení. 
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 Podporující shromáždění v Praze na Malostranském 
náměstí dne 16. června 

INFORMACE Z ÚŘADU PARDUBICKÉHO KRAJE  

 KRAJ PODPOŘÍ 98 OBECNÍCH PRODEJEN - I přes předpokládaný propad v daňových příjmech se 

vedení kraje rozhodlo zachovat podporu pro provozovatele obecních prodejen. Rozděleno bude 

rekordních 5,3 milionů korun. Tato podpora se v posledních letech stále zvyšuje. V roce 2018 

podpořilo vedení kraje 69 žádostí, v roce loňském 85. Nejmenší podpořenou obcí jsou Plchovice na 

Orlicko-Ústecku s 64 obyvateli. Naopak se svými 690 obyvateli je největším příjemcem dotace Orlické 

Podhůří. Více informací naleznete ZDE. 

 

 NA PRVOTNÍ LIKVIDACI ŠKOD PO POVODNI VYČLENIL KRAJ 8,6 MILIONU – Po víkendových 

záplavách, který náš kraj postihly 13. a 14. června, vyčlenil kraj 8,6 milionu korun na úhradu prvotních 

nákladů. Povodní bylo zasaženo 86 obcí. Každá z nich by mohla získat finanční pomoc ve výši 100 tisíc 

korun. O ty je možné požádat do 30. června. Více informací naleznete ZDE. 

 

 KOLIK OBCE ZAPLATILI ZA BOJ S KORONAVIREM? – Analýza Pardubického kraje ukázala, že obce 

vynaložily na boj se zákeřným virem více než 45 milionů korun. Samotný kraj s příspěvkovými 

organizacemi utratil necelých 37 milionů korun. Do průzkumu se zapojilo 320 obcí ze 450. O 

výsledcích informovala radní Hana Štěpánová, zodpovědná za regionální rozvoj, evropské fondy a 

inovace. 

 

Více informací z úřadu Pardubického kraje naleznete zde.  

 

 

KRAJSKÉ PŘEDSEDNICTVO SMS ČR PARDUBICKÉHO KRAJE 

 OMEZENÍ OSOBNÍCH SETKÁNÍ NEBYLO PRO KRAJSKÉ PŘEDSEDNICTVO DŮVOD K ZASTAVENÍ PRÁCE 

– V rámci krajského předsednictva pořádáme pravidelná jednání, které 

se konají zhruba jednou za dva měsíce. Nezaháleli jsme ani v době 

virové krize. Naopak jsme četnost našich jednání zintenzivnili. Vše 

samozřejmě probíhalo prostřednictvím online konferenčních hovorů. A 

co bylo hlavní náplní naší práce? Zákon o kompenzačním bonusu do 

samosprávných rozpočtů! Jménem krajského předsednictva jsme 

oslovili poslance Pardubického kraje a požádali je, aby podpořili 

zmiňovaný zákon v takové podobě, v jaké ho navrhl 

Senát ČR. Ten zákon o kompenzačním bonusu změnil 

tak, aby jeho dopad šel na vrub státního rozpočtu. 

Komunikaci se nám podařilo navázat s většinou 

poslanců. Jejich reakce byly různé. Někteří podporu 

senátního návrhu slíbili, jiní naopak. K podpoře 

senátního návrhu jsme vyhlásili Černý den pro obce a 

kraje, stávkovou pohotovost starostů, uspořádali 

podporující shromáždění v Praze a především jsme 

sbírali informace z obcí, které jsme předávali 

odpovědným. Jaký je výsledek našeho snažení? 

Zmiňovaný senátní návrh nebyl schválen. Poslanecká 

sněmovna však 16. června schválila protikrizový 

https://www.pardubickykraj.cz/aktuality/107289/kraj-letos-podpori-fungovani-temer-stovky-obecnich-prodejen?pg=3
https://www.pardubickykraj.cz/aktuality/107590/kraj-vyclenil-86-milionu-na-uhradu-prvotnich-nakladu-po-vikendove-povodni
https://www.pardubickykraj.cz/tiskove-zpravy


4 
 

daňový balíček včetně pozměňovacího návrhu senátu, který obcím a městům rychle nahrazuje 

výpadek příjmů způsobený vládním zákonem o kompenzačním bonusu pro OSVČ a malá s.r.o. ve výši 

1200 Kč na obyvatele. Děkujeme všem starostkám a starostům za jejich podporu a spolupráci!  

ČINNOST A SLUŽBY SMS ČR 

 POMÁHÁME SE STŘETEM ZÁJMŮ – NOVÝ 

MANUÁL K VYPLNĚNÍ PRŮBĚŽNÉHO 

OZNÁMENÍ! - Představujeme vám první 

brožuru z cyklu Starostova příruční 

knihovna, díky které se budete moci snadno 

a rychle seznámit s povinnostmi, které pro 

vás vyplývají ze zákona o střetu zájmů, a 

také zjistíte, jak je s přehledem plnit, a to 

především v souvislosti s tzv. průběžnými 

oznámeními. Ta je třeba podat nejpozději 

do 30. června. Manuál je ke stažení na webu 

SMS ČR. To, že vydáváme tuto brožuru 

právě my, je možná paradoxní, protože Sdružení místních samospráv ČR se vůči dosavadní podobě 

zákona s ohledem na jeho invazivní charakter vymezovalo a starostům, radním i zastupitelům, kteří 

spadali do kategorie veřejných funkcionářů, poskytovalo právní pomoc v případě, že s nimi z 

nejrůznějších důvodů bylo zahájeno přestupkové řízení. Celkem jsme tímto způsobem pomohli ve více 

než 150 řízeních a stále v některých pomáháme, jelikož v nich nebyl ještě vynesen pravomocný 

verdikt. V řadě řízení byla rozhodnutí napadena i správní žalobou. Nejen v těchto řízeních bylo 

učiněno téměř 700 různých podání, a toto číslo není zdaleka konečné. Mimo to byla v celé řadě 

případů poskytnuta metodická pomoc. Nebyla to jediná naše aktivita na tomto poli. Více se dozvíte 

v uvedeném odkazu.  

 

 DAŇOVÁ KALKULAČKA: Kalkulačku pro vás pravidelně aktualizujeme. Najdete ji zde. 

 

 VZDĚLÁVÁNÍ ZÁSTUPCŮ A ZASTUPITELŮ OBCÍ I. TYPU 

POKRAČUJE! SLEDUJTE PORTÁL ZASTUPITELE.  -  

Dlouhodobě se věnujeme vzdělávacímu programu pro 

zaměstnance a zastupitele obcí I. typu. V rámci něj 

pořádáme třídenní školení v jednotlivých krajích. 

Věnujeme se ale také online výuce. Na začátku června 

se uskutečnil jeden z našich webinářů. Online seminář, 

za kterým nemusíte nikam cestovat a můžete si ho 

pustit ze záznamu v čase, který si vy sami určíte, se 

tentokrát věnoval problematice školství. Přehrát si ho můžete spolu s dalšími na našem YouTube 

kanálu SMS ČR EDUCATION. 

 

 

 

 

https://www.smscr.cz/cz/clenske-benefity/pomahame-se-stretem-zajmu
https://www.smscr.cz/cz/clenske-benefity/pomahame-se-stretem-zajmu
https://www.smscr.cz/kalkulacka/rud/index.html
https://www.portalzastupitele.cz/
https://www.youtube.com/channel/UCiHgAtLkhWaG0f6lvdUA1HQ
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MOHLO VÁM UNIKNOUT – PŘÍKLAD DOBRÉ PRAXE Z OBCE BŘEHY 

OBEC REVITALIZOVALA BUDOVU MLÝNA, OPRAVILA BYTOVÝ DŮM A VYTVOŘILA MULTIFUKNČNÍ 

PROSTORY PRO OBČANY. TO VŠE BEZ PŮJČEK! 

Délkou 32 kilometrů se na Pardubicku táhne unikátní stavba Opatovického kanálu, která je zároveň 

chráněnou kulturní památkou. Významné středověké dílo z konce 15. století vzniklo, aby sloužilo k 

napájení největších rybníků pernštejnské éry přímo z řeky Labe. Na jeho toku byl v obci Břehy kolem roku 

1513 vybudován mlýn, který se za posledních deset let proměnil v nádhernou a multifunkční budovu, ve 

které nalezneme i vlastní vodní elektrárnu. Celá stavba bude zanedlouho sloužit občanům obce, čímž se 

začne psát nová kapitola dějin. Tou předchozí nás provedli starosta Pavel Jirava a místostarosta, a rovněž i 

bývalý starosta, Petr Morávek. 

Pane místostarosto, jak na mlýn vzpomínáte od dob Vašeho dětství?  

Do Břehů jsem se přistěhoval, když mi bylo šest let. Bydleli jsme naproti mlýnu, který byl v té době velkým 

provozním reálem. Z budovy mlýna se po zabavení stala mísírna krmiv. Jak se blížil rok 1989, nabíralo vše 

vývojové tendence. V roce 1985 ukončila mísírna provoz a odvezly se pryč veškeré stroje, které jí tehdy 

loužily. Z mlýna zbylo torzo. Dokonce byly vytrhané i kabely. Malá vodní elektrárna, která se v budově 

také nachází, naštěstí nedoznala změn. Vše ostatní ale bylo zruinováno.  

 

Co se stalo s mlýnem po revoluci?  

V restituci dostali mlýn původní majitelé. 

Investovali do obnovy provozu elektrárny 

a opravy náhonu. Stavbu potom prodali 

novému majiteli. Provoz elektrárny ale 

nebyl rentabilní, proto se i tento majitel 

rozhodl, že areál prodá. Bydlel jsem 

naproti a tak jsem ihned zareagoval a 

seznámil s věcí tehdejší zastupitelstvo, 

které souhlasilo, že mlýn koupíme. Psal se 

rok 2008, kdy obec areál zakoupila.  

 

Jaké byly finanční náklady a první kroky?  

Areál jsme koupili za osm milionů korun. V 

té době jsme takovou sumu neměli. Protože jsme si nechtěli půjčit od banky a poté draze splácet, 

domluvili jsme si s původním majitelem platbu formou splátek. Vše se nám podařilo uhradit během tří let.  

V první fází revitalizace došlo na opravy bytového domu, který v areálu sousedí s budovou mlýna. 

Vzniklo tak šest nových bytů. Ty jsme prodali a vynaložené prostředky do koupi a opravy se tak obci 

vrátily.  

 

Po opravě bytového domu následovala revitalizace budovy mlýna. Jak se tato fáze dařila?  

Práce odstartovaly v roce 2012 výměnou oken, zateplením a novou fasádou. Na začátku jsme žádali o 

dotaci ve výši 42 milionů korun. Jelikož jsme rekonstrukci prováděli po částech a zapojovali do ní menší 

společnosti, byl konečný rozpočet o dvě třetiny nižší. Tento proces trval 10 let. Osvědčilo se nám najímat 

si lokální a nám známé firmy, u kterých víme, že se dohodneme na slušné ceně, se kterou budou obě 

strany spokojeny. 
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A jak jste to nakonec zvládli finančně?  

Právě díky výběru firem, postupné rekonstrukci a prodeji bytů jsme celou revitalizaci mlýna zvládli bez 

půjčky. Dotaci, o kterou jsme na začátku žádali, jsme nedostali. Celková částka nákladů za práce činila osm 

milionů korun. Bez zadlužení jsme tedy zvládli hodnotu celého areálu znásobit na několik desítek milionů 

korun. Jediná dotace, kterou jsme na tento projekt využili, byla od Ministerstva pro místní rozvoj ČR. Jako 

vítěz modré stuhy v rámci soutěže Vesnice roku jsme v roce 2015 obdrželi dotaci na 600 tisíc korun. Tato 

částka tvořila polovinu nákladů na vybudování výtahu.  

 

Nyní jste už jen krok od uvedení prostor do provozu. K čemu budou sloužit?  

V hlavní části budovy jsou tři podlaží se sály pro různé účely. V přízemí je sál pro menší setkání. Budou se 

zde konat obecní akce, soukromé oslavy a zasedání zastupitelstva. K těmto účelům zde nechybí potřebné 

zázemí a výčep.  

V prvním patře je sportovní sál a posilovna. Díky našemu spoluobčanovi a bývalému mistru ČR ve 

vzpírání je posilovna plně vybavena. Sportovní aktivity v naší obci vzkvétají, a proto byl založen spolek 

Sport Břehy. Každý rok se v naší obci koná i soutěž ve vzpírání, tzv. Silák Břehů. Po kolaudaci bude 

posilovna sloužit jak místním, tak i pro veřejnost.  

Ve druhém patře nalezneme velký sál, který budeme využívat pro větší kulturní akce. Nechybí zde 

ani potřebné zázemí s vchodem na půdu, na které bude sklad a archiv. V malé části budovy se již nějakou 

dobu nacházejí nebytové prostory. Ty pronajímáme společnosti Lesy ČR. Jelikož jsou lesy v okolí naší obce 

státní, využívá tento prostor hlavní polesný.  

Jedna část budovy s kancelářemi bude zřejmě sloužit i jako obecní úřad, a to buď dočasně či na 

stálo. Současná budova úřadu volá po opravě. Jedna z variant je, že se úřad přestěhuje do mlýna a na 

současném místě postavíme budovu novou, která se stane například domem pro seniory.  

 

V budově se nachází i malá vodní elektrárna. Tu pohání voda z Opatovického kanálu. Jak s vyrobenou 

energií hospodaříte?  

Energii využíváme především na vytápění budovy mlýna. Co se nespotřebuje ohřevem vody, jde 

do sítě. Tím, že ji vyrobíme ekologicky, získáme za její prodej „zelený bonus“. Ročně tak elektrárna ušetří 

obci 200 až 300 tisíc korun.  

Tuto část bychom chtěli více rozvinout. V současné době jednáme o vybudování malé solární 

elektrárny. Vyrobenou energii bychom využívali pro potřeby budovy, které po uvedení do plného provozu 

stoupnou. Přebytky z té vodní bychom dál prodávali. Rádi bychom tak využili dotací, které se pro tyto 

účely poskytují.  

 

Zbývá nějaká část areálu, která na opravu teprve čeká?  

Ano, plánujeme vybudovat ještě jeden sál pro 150 sedících osob. Ten vznikne z haly, která k 

mlýnu přiléhá. Sál bude mít velikost 15 krát 25 metrů a bude opravdu multifukční. Chceme, aby sloužila 

nejen pro kulturní, společenské či sportovní akce, ale také jako odlehčovací tělocvična pro žáky naší školy, 

ve které takový prostor chybí.  

Jsme rádi, že se nám areál podařilo zachránit. Kromě uvedeného bude prostor sloužit i jako 

případné přístřeší pro hosty místního autokempu v deštivých dnech.  

 

Tak ať se Vám i nadále daří ve Vaší inspirativní práci.  

Rozhovor vedla Kristýna Vodrážková 



 

JAKÉ JSOU NAŠE AKTIVITY A CO DĚLÁME? 

o Zpravodaj SMSKA 

o Právní, dotační a krizová poradna zdarma 

o Pomáháme obcím s veřejnými zakázkami 

o Právní poradna Roku v obci – zveřejňujeme anonymizované dotazy a odpovědi 

o Aplikace zasedání zastupitelstva 

o Vypořádávání autorských práv pro obce jednoduše 

o Pomáháme obcím s GDPR 

o Školíme zástupce a zaměstnance obcí I. typu 

 

To vše a ještě více naleznete na našich stránkách: 

o https://www.smscr.cz/ 

o http://www.rokvobci.cz/ 

o http://www.portalzastupitele.cz/ 

o https://www.facebook.com/SMSCR.CZ 

 

 

ZNÁTE TVÁŘE SMS ČR V NAŠEM KRAJI?  

Členské obce zastupuje a sdružuje krajské předsednictvo 

o Předseda Jozef Petrenec, starosta obce Dříteč 

o Místopředsedkyně Zuzana Tvrzníková, starostka  

obce Zámrsk 

o Tomáš Dubský, starosta obce Vysočina 

o Pavel Eliáš, starosta městyse České Heřmanice 

o Petr Mareš, starosta obce Červená Voda 

o Martin Staněk, starosta města Sezemice 

o Petr Schmied, starosta obce Krouna 

 

 

V případě dotazů kontaktujte naši krajskou manažerku Kristýnu Vodrážkovou 

vodrazkova@smscr.cz 

725 532 360 

 

REALIZOVÁNO ZA FINANČNÍ PODPORY PARDUBICKÉHO KRAJE 

 

https://www.smscr.cz/cz/nase-publikace/informacni-zpravodaj
https://www.smscr.cz/cz/sluzby/clenske-benefity
https://www.smscr.cz/cz/clenske-benefity/pomahame-obcim-s-verejnymi-zakazkami
http://www.rokvobci.cz/pravni-poradna/
http://rvo.rokvobci.cz.windows9.aspone.cz/ZasedaniZastupitelstva/Account/Login?ReturnUrl=%2FZasedaniZastupitelstva%2F
https://www.smscr.cz/cz/62-aktuality/2105-sms-cr-se-dohodlo-na-jednoduchem-vyporadani-prav-pro-obce
https://www.smscr.cz/cz/clenske-benefity/1627-pomahame-obcim-s-gdpr
http://www.portalzastupitele.cz/
https://www.smscr.cz/
http://www.rokvobci.cz/
http://www.portalzastupitele.cz/
https://www.facebook.com/SMSCR.CZ
mailto:vodrazkova@smscr.cz

